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Határszemlék, tanácskozások aratás előtt 
Szárad a gabona — Készenlétben a gépek és az átvevők 

160—200 milliméterrel esett 
kevesebb csapadék a szük-
ségesnél Csongrád megyében 
ezen a tavaszon. Ez az oka 
annak is. hogy tegnap pél-
dátlanul korán kezdődött az 
őszt árpa aratása a makói 
Kossuth Tsz-ben. Szegeden 
több tanácskozást is tartot-
tak az aratási ' előkészületek 
összehangolására, valameny-
nyi érdekelt tájékoztatására. 

A megyei tanácsnál a me-
gyei szervezési bizottság tar-
tott értekezletet. Gyuris Szil-
veszter, a mezőgazdasági és 
élelmezésügyi osztály helyet-
tes vezetője elmondta: re-
ményteljesen indult az idei 
mezőgazdasági év. Az őszi 
kalászosok jól teleltek, gyor-
san fejlődésnek indultak. 
Mütrágya és növényvédő 
szer hiánya nehezítette é« 
akadályozta a munkát. A ko-
rai hőség és a szárazság kö-
vetkeztében foltokban, né-
hol egész táblákban elszárad 
a gabona — anélkül, hogy 
szemet hoznának a kalá-
szok. Gondot okoz az aszály 
a szálas takarmányok, a 
zöldségnövények fejlődésé-
ben is. 

Sajnos, nem lesz nehéz az 
idei aratás: kisebbek lesznek 
a termésátlagok. Ami azon-
ban megterem, azt szem-
veszteség nélkül kell a mag-
tárakba vinni. Sem az ara-
tás, sem a szállítás során 
nem engedhető meg a szem-
szóródás. 

Megkezdődtek a gépszem-
lék. 781 kombájn áll készen-
létben a munkára. Elegendő 
lesz a szárítók kapacitása is. 
Az IFA-tehergépkocsik be-
szerzési nehézségei miatt 
esetleg a szállítással lehet-
nek gondok. Mivel a gaboná-
nál már 'biztos a terméski-
esés. megnő a másodvetés 
jelentősége. Az illetékes 
szakvállalatnál elegendő 
mennyiségben és választék-
ban áll rendelkezésre vető-
mag. 

Idén is tilos szalmát éget-
ni. Tarlót is csak az illeté-
kes tűzvédelmi hatóságok 
engedélyével szabad, figye-
lembe véve a természet- és 
környezetvédelmi előíráso-
kat. 

Hajdú László, az AGRO-
KER igazgatója elmondta: a 
legsúlyosabb gondot a mű-
trágyák és növényvédő sze-
rek tartós hiánya okozta idén 
vállalatuknál. Nincs megold-
va az őszi vetések előtt a 
megfelelő csávázószerek be-
szerzése. 

Évtizede nem volt olyan 
jó a gépellátás az AGRO-
KER-nél, mint ezen a tava-
szon. Az MTZ-traktorok ki-
vételével a korábban hiány-
cikknek számító gépeket is 
meg lehet vááárolni. A vál-
lalat szezonális árleszállítást 
vezetett be: az. SZK 5 rend-
re rakó. és szalmakocsis 
kombájnokat, a KF 120 R 
körforgó berendezést. ITTM 
hvdromat. Gö—252 sördülö. 
KF 1''0 körforgó. CSSZV—»0 
S. DKS 64 VOLZSANKA 
öntözöberendez.éseket. és az 
ALVS7—87 vontatott szárny-
vezetéket június 28-ig 30 szá-
zalékos árengedménnyel vá-
sárolhatják mec a gazdasá-
gok. Lehet ú j NDK és ro-
mán kis és középteliesitmé-
nyű traktort is kapni. 

Javul az alkatrészellatás is. 
Az AGROKF.R az imoort 88 
százalékát visszaigazolta. Bő-
vült a hiánycikkek hazai 
gvártóinak sora. Maradt né-
hány tradicionális hiány-
cikk: főként olvanok. ame-
lyek elkészítését hazai gyár-
tók nem vállalták el. A ha-
zai gyártással kapcsolatban 
gvakran vannak a felhasz-
nálóknak minőségi fenntar-
tásai. 

Prohászka Ottó. a Gabo-
naforgalmi és Malomipari 
Vállalat igazgatója elmond-

ta: a megyében 15 helység-
ben 29 átvevőhelyre adhat-
ják le a gabonat. Napi t4 
ezer tonnát képesek átven-
ni. Fennakadásnak nem sza-
bad lennie: bővült a tároló-
kapacitás, es a tavalyi ga-
bona nagy részét is el tud-
ták adni exportra. 

Dr. Bartha László, a me-
gyei pártbizottság gazdaság-
politikai osztályának vezető-
je a szerződeses kapcsolatok 
fontosságára, a masodvete-
sek es az öntözés jelentősé-
gere hívta fel a figyelmet. 
Szabó Jánosné, a megyei ta-
nács elnökhelyettese pedig, 
összefoglalva az elhangzot-
takat, a ^ gabonabetakaritás 
valamennyi résztvevőjének 
összehangolt munkájára, a 
járulékos munkák időbeni 
elvégzésére, és a dolgozó 
emberekkel való fokozott tö-
rődésre, ellátásukra és vé-
delmükre hívta föl a figyel-
met. 

* 
A szárazság hatvágásáról 

saját szemükkel győződhet-
tek meg a szakemberek teg-
nap, pénteken a szegedi já-
rás gazdaságaiban tartott ha-
társzemlen. A forraskúti Ha-
ladás Tsz buszával csaknem 
háromszáz kilométeres utat 
tettek meg a szövetkezetek 
képviselői. Balást.yáról, a 
Rákóczi Tsz központjából 
Böröcz István főmezőgazdász 
kalauzolta a határszemle 
résztvevői a 3400 hektáros 
gazdaság gabona- és kukori-
caföldjei közé. Mint mon-
dotta, az 1034 hektáros ga-
bonaföldön nemsokára meg-
kezdhetik az aratást. Sajnos, 
korán kasza alá kényszered-
nek az árpák itt is. akár-
csak Kisteleken és a többi 
gazdaságban. Némi remény-
n.vel kecsegtet, hogy a 
krumpli és a paprika után 
vetett búzák még állják az 
aszálytv és ha megérkezik a 
várva várt eső. csak a har-
mada veszendő a tervezett 
termésnek. 

A kisteleki Üj Élet Tsz-
ben szintén elkelne pár órás 
kiadós eső. még akkor is. ha 
közben a lóderéknyi here-
rendek megáznának. Pedig 
nem csekélység. említette 
Balázs Endre elnök, hogy ed-
dig az első kaszálás után a 
följavított legelökről, a mű-
rétről meg a lucernaföldek-
ről csaknem 350 tonna szé-
nát kaszáltak. Gömöri Endre 
főmezőgazdász inkább a sző-
lőt és a gyümölcsösöket fél-

tette az idei szárazságtól, hi-
szen tavaly a balástyai olda-
lon átlagban 150 mázsát ter-
mettek a félmagasra eresz-
tett lugasok. 

A pusztaszeri Hét vezér 
Tsz-ben nagy körre vitte a 
határjárókat Gruber János 
elnök. Az ú j majori tehe-
nészeti telepre csak egy pil-
lantas jutott, a szépen soroló 
paprika táblákra viszont an-
nál több. Meg is jegyezték a 
hazatérők a végén, hogy a 
pusztaszeri határ mutatott 
tegnap a legszebben. Nem 
hallgatva el azt sem, hogy 
ott voltak a legjobb föl-
dek is. 

A balástyai téeszek tarka 
műanyagból fújat tak tároló-
helyet a műtrágyának, az ál-
lomás mellett. Az Alkot-
mány. a Móra és a Rákóczi 
Tsz elképzelését jónak ta-
lálta a TEESZKER — és a 
szatymazi Homokgyöngye 
Termelőszövetkezet is belé-
pett társnak a sátorraktár-
teremtőkhöz. 

Egri József, a Móra Tsz 
elnöke is hasonlóan a kollé-
gáihoz, az aszályra panasz-
kodott. A szomszédos közös-
ségben Gera József elnök az 
őszeszéki barackosnál sétára 
invitálta a vendégeket. Ak-
kor tudódott ki. hogy min-
den sornak más a gazdája, 
és így nem lehet megjegyez-
nivalója a fametszönek az 
előd munkájára. Egyöntetű 
vélemény volt tegnap a Csa-
pó sori dinnyesorok láttán, 
hogy a fullasztó meleg, ha 
nnáshak nem is. a dinnyé-
seknek biztos üröm. 

Hogy nem mindenhol ag-
gasztó az idei aszály, arra 
Vincze Zoltán rieája is pél-
da lehet. A balástyai gazda 
embernagyságú napraforgói 
láttán páran okát kezdték 
kutatni az ópusztaszeri ha-
tárban látott csenevész nap-
raforgónak. Azt beszélték, 
hogy nem mindenhol sike-
rült elsőre a vetés. De nem-
csak a kisparcellákon lehe-
tett látni szép napraforgót, 
például a bordánvi Munkás-
őr Tsz-ben is elfogadhatóan 
mutattak a ricaföldek. 

Kicsit irigykedtek a társak 
a krumpliföld-st locsoló Sán-
dor Tiborra, hogy van mivel 
fölvenniük a harcot az aszály 
ellen. A forráskúti Haladás 
Tsz elnöke erre azt mondta, 
hogv nem ördöngösség, amit 
csinálnak. Csőkutat fúrtak, 
két napig szívatják belőle a 
vizet, a harmadikon meg 

szétszórják. Teszik ezt azért, 
hogy a krumplitermesztő 
társaságnak legyen tavaszra 
vetőmag, erre vállalkoztak. 
Elhangzott az is, hogy a 
mostani állapot, ami a for-
ráskúti szövetkezetben ta-
pasztalható. egészséges ide-
gesség. hiszen a nagy gaz-
daság — bár még jobban 
ellentáll a szárazságnak — 
nagyot veszthet egy rossz 
esztendőben. 

A bordányi Előre Szakszö-
vetkezetben. igaz volt eső a 
múlt héten, de jéggel jött és 
többletmunkát adott. Dr. 
Masa István elnök szerint a 
barackosok már nem heverik 
ki a jégeső tarolásait. A 250 
hektár közös paradicsomhoz 
viszont még van bizodalmuk. 
Gyuris Dezső főmezőgazdász 
mutatott néhány szépen ter-
mő parcellát, ahol a legpe-
dánsabb tagok gazdálkodnak. 
Kovács Bertalan, a marok-
nyi. 480 hektár szántót mű-
velő Munkásőr Tsz elnöke 
háromfaj ta árpaföldet muta-
tott., amelyek közös jellem-
zője, hogy egy hónapja na-
gyon biztatóan vetettek ka-
lászt, mostanra viszont már 
nem ígérnek bő termést. 

A határszemle végeztével 
dr. Szeberényi Sándor. a 
megyai pártbizottság mun-
katársa összegezte a látotta-
kat. majd dr. Somogyi Fe-
renc, a járási pártbizottság 
első titkára a továbblépés 
módozatairól beszélt.. Ki-
emelte, hogy csüggedésre 
nincsen okuk a gazdaságok-
nak. bár az aszálykár tete-
mes. Ésszerű költség- es ta-
karmánygázdálkodással. a 
másodvetések vállalásával 
enyhíthetők a gondok. A 
megalapozott tervezésnél 
számoltak a kedvezőtlen idő-
járással is a szövetkezetek. 
Az elmúlt évtizedek tanasz-' 
talatai ékesen bizonvítiák. 
hogy a becsülettel helytálló 
emberek képesek fölülkere-
kedni a gondokon és tudatos 
munkával segítenek magu-
kon. 

* 
Pénteken tanácskozást tar-

tottak a szegedi A fész klub-
jában az AGROKF.R és a 
mezőgazdasági ' nagyüzemek 
vezetői a mezőgazdasági "^o-
és alkatrészellátásról. Ülést 
tartott tegnap Szegeden a 
MEDOSZ meavei bizottsága 
is: a legutóbbi országos kül-
döttértekezlet óta veszett 
munkát és a soron levő ten-
nivalókat elemezték. 

A szabadkai párt-
küldöttség látogatásai 

A jugoszláv vendégek a z épülő Makkosháza városrész-
ben 

Építők bravúrja 

G y e n e s K á l m á n f e l v é l e l e 

Az Ópusztaszeri Nemzeti Történeti Emlékparkban a DÉLÉP építi a múzeumi épületet. 
Méghozzá különleges technológiával, hiszen a kész tetőszerkezetet viszik majd 17 mé-
ter magasra. Csúsztatással még soha nem emeltek Magyarországon 378 tonnányi súlyt. 

A munkával várhatóan ez év végéig elkészülnek 

Gazdag programot bonyo-
lított le pénteken a szabad-
kai partküldöttség, amely 
csütörtökön érkezett az 
MSZMP Szeged városi bi-
zottságának meghívására a 
városba. Tegnap délelőtt 
Török József, a városi párt-
bizottság első titkára kísé-
retében ellátogatott a Dél-
magyarországi Magas- és 
Mélyépítő Vallalat központ-
jába. ahol Sípos Mihály ve-
zérigazgató és Martonosi Im-
re. a vallalati pártbizottság 
titkára fogadta a vendége-
ket. A bemutatkozást, és üd-
vözlést követően §ipos Mi-
hály ismertet le a vállalat 
szervezeti felépítéset. a Dél-
Alföld építőipari munkái-
ban betöltött szerepét, és 
részletesen szólt a DÉÍ.ÉP 
integrációs törekvéseiről, va-
lamint a vállalat üzem- es 
mun kaszervezesi elképzelé-
seiről. 

Külön foglalkozott a ven-
dégek — elsősorban Stipan 
Knezsevity. a szabadkai 
pártbizottság társadalmi és 
közgazdasági viszonyok vég-
rehaj tó titkárának — ér-
deklődésére a DÉLEP szak-
szerelőipari előregyártó te-
vékenységével és a vállala-
ti számítógépes ügyvitelszer-
vezési és munkaprogramo-
zási rendszer működésével, 
lészleteivel. es azzal össze-
függő távlati elképzelések-
kel. Egyebek között elmond-
ta. hogy a HOPIR-nak ne-
vezett rendszer, amely lé-
nyegében jelenleg a ház-
gyárhoz kötődő munkaszer-
vezési számitógépes irányí-
tási rendszer, a teljes kiépí-
tése és bevezetése után or-
szágos. sőt KGST-modell-
ként — természetesen sike-
res kipróbálás esetén — be-
vezetésre kerülhet. A sza-
badkai titkár különösen 
azért érdeklődött a kompu-
tertechnika alkalmazása 
iránt, mert jelenlegi funk-
ciójába kerülése előtt maga 
is építőipari vállalatnál dol-
gozott. vezető beosztásban. 
Éppen ezért különös érdek-
lődéssel tekintette meg a 
házgyárban a szakszerelő-
ipari előregyártó üzemrészt. 
Mint elmondta. a szabadkai 
Integrál építőipari vállalat 
alapszervezetének, a koráb-
ban Stipan Knezsevity ve-
zette IMMOS-nak is részben 
eltérő technológiájú, de ha-
sonló feladata volt. 

A „szomszédvár" dele-
gációjáról lévén szó, fog-
lalkoztak a DÉLÉP jugo-
szláv kapcsolataival is, ame-
lyet a lehetőségek ésszerű 
kihasználásával és további 
bővítésével mindkét fél 
számára gyümölcsözőbbé 
lehetne tenni. Az eddigi 
eredmények között fontos 
helyen lehet megemlíte-
ni a DÉLÉP apa ti ni sör-

gyárral kötött korábbi üzle-
teit, amelynek keretében 
sörgyárat, illetve sörleraka-
tot építettek, s megfelelő ki-
munkálás esetén ezek to-
vábbfejleszthetek lehetne-
nek. 

A szívélyes hangulatú be-
szélgetés után a vendégek 
megtekintették a DÉLÉP 
házgyárát, a könyvtár-levél-
tár építkezését, valamint a 
Makkosháza városrész építé-
sét. és az ^szak-Újszegeden 
kialakítás alatt álló „családi-
ház-lakótelep" kivitelezési 
munkálatait. 
. Ezt követően a Mészáros 

János. a JKSZ Szabadka 
községi választmányának el-
nöke vezette küldöttség, 
melynek tagjai Stipan Kne-
zsevity és Agneza Rodily 
Vojnity látogatást tett a 
Szegedi Vas- és Fémipari 
Szövetkezetben, ahol fogad-
ta őket Frányó Antal, a szö-
vetkezet elnöke és Juhász 
István, a szövetkezet párt-
titkára. Itt a vendégek el-
sősorban arra voltak kíván-
csiak, vajon az ilyen, vi-
szonylag kis munkáslétszá-
mű egység a növekvő köz-
gazdasági követelmények kö-
zepette hogyan tud lépést 
tartani a termelékenységi 
színvonallal. Mint kiderült, 
Frányó Antal nagy érdek-
lődéssel kisért beszámolójá-
ból. a növekvő gazdasági kö-
vetelmények közepette a Sze-
gedi Vas- és Fémipari Szö-
vetkezet „talpon maradásá-
nak" alapvető tényezője a 
különböző szintű kooperáci-
ók megvalósítása. 

Ezt követően a vendégek 
Berta Istvánnak, a városi 
pártbizottság titkárának kí-
séretében üzemlátogatáson 
vettek részt, ahol gyakorlat-
ban ismerkedtek meg az el-
mondottakkal. s különösen 
figyelemre méltónak ítélték 
a hazai piac ellátása érde-
kében kifejtett tőkés koo-
peráció megvalósulását, 
amelynek kézzelfogható ter-
mékei akkor kerültek le a 
szalagról. Így például elis. 
méréssel szóltak a tőkés 
együttműködés keretében 
gyártott motoros kapákról, 
és a magyar—NSZK koope-
rációban készülő kerti kom. 
posztáló berendezésekről. 

A Szegedi Vas- és Fémipa-
ri Szövetkezetben folytatott, 
eszmecserét és üzemlátoga-
tást követően a vendégek el-
látogattak Mórahalomra. a 
Homokkultúra Szakszövetke-
zetbe, ahol a közös gazda-
ság munkájával való ismer-
kedésre elkísérte őket Török 
József, dr. Székely Sándor, a 
városi pártbizottság titkára 
és Berta István is. 


